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• Zrekonstruovali jsme za spolufinancování Nadace ČEZ kříž u kostela. S dalšími 
křížky budeme pokračovat po vypsání příslušné dotace z JMK.  

• S finančním přispěním obce si vlastníci zahrad pod fotbalovým hřištěm vysta-
věli betonové schody – zkratku okolo hřiště k zahradám, respektive ke kurtům 
a cestě ke Šplouchovinám. 

• Dokončili jsme sanaci sklepních prostor ZŠ a MŠ Vysoké Popovice. 

• Byla dokončena stavba – rekonstrukce komunikace k Příbrami, kde čekáme 
na kolaudaci. Investorem a zhotovitelem stavby je Správa a údržba silnic JMK.  

• Pokračujeme s prodloužením vycházkové trasy od železniční stanice Vysoké 
Popovice okolo potoka k Jánu. 

• Zahájili jsme realizaci Obnovy krajinných struktur – směr Doubí a na Hrošové 
(směrem k Vinohrádku). 

• Zahájili jsme rekonstrukci komunikace k zemědělskému družstvu. 

• Na základě novely zákona 458/2000 Sb. řešíme možnosti sdílené energetiky 
k FVE ZŠ a MŠ Vysoké Popovice. 

NOVINKY V OBCI 

• Začínáme zajišťovat finanční prostředky na dokončení rekonstrukce spodního 
nádvoří hřbitova, ideálně pro příští rok. Dle rozhodnutí zastupitelstva bude 
v letošním roce z rozpočtu obce uhrazena projekční činnost, která již byla do-
končena. Stavba je povolena a její rozpočtová cena činí 2.250.000,- Kč. Nádvo-
ří je vyprojektované ve stejném duchu jako jeho horní část – tedy z dlažebních 
kostek, a zachovává současnou podobu uspořádání hřbitova. Projekt kopíruje 
původní návrh, který byl již předpřipraven z předchozích let a uložen na místní 
faře. Po vyřešení majetkoprávních vztahů s Římskokatolickou farností Vysoké 
Popovice, potažmo s Brněnským biskupstvím, a po získání příslibu spolufinan-
cování proběhne výběrové řízení na realizaci.   

• Stále očekáváme vyhlášení dotačních programů na realizaci schválené rekon-
strukce asfaltového hřiště u školy – výměna povrchu za tartan.  

• Řešíme způsob znovuoobnovení polní cesty ve Šplouchovinách. 

• Na základě naší urgence u společnosti Enlytech, která provádí projekční 
a inženýrskou činnost, jsme dostali informaci, že výstavba optické sítě se 
s největší pravděpodobností přesune na jaro 2025. Důvodem je zastavení sta-
vebního řízení pro nedostatečnost předložených podkladů ze strany společ-
nosti Enlytech. 

CO PLÁNUJEME 
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1. Schválení Dodatku č. 1 ke smlouvě o zemědělském pachtu se spol. AZOS, 
s.r.o. – aktuální pronajímaná plocha činí 0,7526 ha za cenu 2.205,- Kč 

2. Schválení Smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene pro Jiho-
moravský kraj – patka solárního veřejného osvětlení 

3. Schválení Smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene č. E618-S-
3014/2024-Urb se Správou železnic, s. o. - uložení kabelizace nn přípojky  

4. Schválení Nájemní smlouvy č. E618-S-4162/2024-Urb se Správou železnic, s.o. 
- uložení kabelizace přípojky nízkého napětí – za cenu 10.000,- Kč 

5. Schválení systému spolufinancování sociálních služeb pro OP Rosice pro 
r. 2025 – 2026 – požadovaná výše pro rok 2025 činí 81.032,- Kč 

6. Vzetí na vědomí RO 5/2024 
7. Vzetí na vědomí schváleného závěrečného účtu Svazku vodovodů a kanalizací 

Ivančice za rok 2023 
8. Schválení stanovení úplaty za využití prostředků a služeb z majetku obce Vy-

soké Popovice 

Výpis z veřejného zasedání zastupitelstva obce č. 4/2024 ze dne 4.9.2024 

Ceník půjčovného pro občany Vysokých Popovic 

Stany:   
1 den  200,- Kč 
Víkend 300,- Kč 
 
Pivní set: 
1 den  30,- Kč 
Víkend 50,- Kč  

Rezervace se provádí osobně u zaměstnanců OÚ, telefonic-
ky nebo mailem na OÚ Vysoké Popovice, a to minimálně 
2 dny před plánovanou výpůjčkou. 

Stany a pivní sety se půjčují a vrací výlučně ve všední dny, 
a to v úřední dny OÚ. Mimo úřední dny v odpoledních ho-
dinách po předchozí domluvě. Vždy na základě podpisu 
smlouvy o výpůjčce. 

Úhrada se provádí v hotovosti v úředních hodinách na OÚ 
nebo bezhotovostně na účet obce. 

Štěpkovač: 
1 den  500,- Kč 
Víkend 800,- Kč 
Vratná kauce    
  2.000,- Kč 

Rezervace se provádí osobně u zaměstnanců OÚ, telefonic-
ky nebo mailem na OÚ Vysoké Popovice, a to minimálně 
2 dny před plánovanou výpůjčkou. 

Stany a pivní sety se půjčují a vrací výlučně ve všední dny, 
a to v úřední dny OÚ. Mimo úřední dny v odpoledních ho-
dinách po předchozí domluvě. Vždy na základě podpisu 
smlouvy o výpůjčce. 

Úhrada se provádí v hotovosti v úředních hodinách na OÚ 
nebo bezhotovostně na účet obce. 



AVANT: 800,- Kč / hodinu 

Kloubový nakladač AVANT lze zapůjčit pouze s obsluhou z řad zaměstnanců OÚ, a to 
po předchozí domluvě s obsluhujícím, který zhodnotí rozsah prováděných prací.  

Avant lze zapůjčit se základní výbavou v majetku obce. V případě potřeby dalšího 
příslušenství bude tento pronájem hrazen pronajímatelem. 

Rezervace se provádí osobně u zaměstnanců OÚ, telefonicky nebo mailem na OÚ 
Vysoké Popovice, a to minimálně 5 dnů před plánovanou výpůjčkou.  

Před zápůjčkou bude sjednána smlouva o pronájmu stroje s obsluhou. Po ukončení 
práce bude smlouva doplněna oboustranně podepsaným výkazem práce.  

Minimální doba pronájmu je jedna hodina = 60 minut. Čas se počítá od času výjezdu 
stroje od OÚ. 

Úhrada se provádí v hotovosti v úředních hodinách na OÚ nebo bezhotovostně na 
účet obce. 

Děti narozené v srpnu: 

Ella Vaverková 

Laura Hrdá 

Beata Rousová 

Theodor Vojáček 
 

Šťastným a pyšným rodičům přejeme 

mnoho krásných okamžiků, hodně 

lásky, zdraví a trpělivosti. 

Úmrtí 

V červenci zemřela paní Vladimíra 
Kovaříková 

V srpnu zemřel pan Luděk Klimeš 

 

V srdcích věčnou vzpomínku. 

Upřímnou soustrast rodinám. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

PODZIMNÍ AKCE VE VYSOKÝCH POPOVICÍCH 

19. 10. 2024 Dýňování 

11. 11. 2024 Svatomartinský průvod 

30. 11. 2024 Rozsvěcování vánočního stromu 

5. 12. 2024  Setkání se sv. Mikulášem  
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V srpnu opustil na vlastní žádost pozici ředitele naší školy Dan Růžička a v jeho 
funkci ho vystřídal Zdeněk Kříž. A jelikož je u nás takzvaně „nový“, rozhodli jsem 
se ho pro vás trochu vyzpovídat. Předem panu Křížovi děkujeme za poskytnuté 
odpovědi a přejeme mu, ať se mu v naší škole líbí a ať naše škola pod jeho vede-
ním jen vzkvétá. 
Odkud pocházíte a proč jste si vybral právě naši školu? 
Pocházím z malé vesnice nedaleko Třebíče, ale už více než dvacet let bydlím ve 
Veverských Knínicích. Mým snem bylo učit na malé vesnické škole, kde se všichni 
znají a panuje tam rodinná atmosféra. Ten sen se mi myslím splnil. 
Jak se Vám v naší vysokopopovické škole líbí? 
Už při první návštěvě vaší školy jsem si říkal, že to je to pravé místo, které hle-
dám. Hned na schodišti mě zaujaly obrázky na zdech a vůbec výzdoba celé školy. 
Zařízená je sice starším nábytkem, který se postupně vyměňuje, ale má v sobě 
to kouzlo opravdové školy, kde se žije a pracuje. Navíc kolektiv pracovnic školy 
je opravdu skvělý. 
Jaké předměty budete vyučovat a na jaké novinky se mohou děti, potažmo 
i rodiče, pod Vaším vedením těšit? 
Budu vyučovat matematiku, angličtinu, prvouku a přírodovědu ve 3. a 4. ročníku 
a informatiku ve 4. ročníku. V informatice se žáci mohou těšit na programování 
robotů a tvorbu 3D předmětů, které budeme tisknout na 3D tiskárně. 
V angličtině budeme využívat tablety pro výuku slovíček a také budeme pracovat 
na různých projektech. V matematice a přírodních vědách rád učím nejenom, že 
něco je, ale hlavně proč to tak je a jak to souvisí s dalšími věcmi. Nevím, zda se 
mohou žáci těšit, ale velmi často se ptám: Proč? A spolu s dětmi hledáme odpo-
vědi.  
Prozradíte nám něco o sobě? Čemu se věnujete ve svém volném čase, co Vás 
baví? 
Měl jsem to štěstí, že jsem potkal svou ženu, která mě podporuje v mé práci a je 
mou velikou oporou. Ve svém volném čase pracuji s kolegy na nových učebnicích, 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA 

ROZHOVOR S NOVÝM ŘEDITELEM ŠKOLY 



V pátek 6. 9. 2024 naši třeťáci a čtvrťáci navštívili Festival vědy a techniky v Brně. 
Po několika výměnách dopravních prostředků jsme se konečně ocitli před brněn-
ským výstavištěm, kde už čekala spousta žáků a studentů se stejným zájmem ja-
ko my. Po otevření brány se všichni hrnuli dovnitř. 
Ukázali jsme si místo, kde se 
sejdeme v případě, že se 
někdo ztratí – u obrovské 
černé koule s barevnými 
skvrnami, která byla projek-
cí vesmíru na Zemi. Začali 
jsme u popelářů firmy SAKO 
a potom jsme se přesunuli 
k poznávání bylinek. Odmě-
nou nám byly sáčky voňavých čajů. Po krátké zastávce u hasičů a potěžkání si vy-
prošťovacích nůžek jsme se dostali dovnitř pavilonu. Zde jsme se rozdělili. Děvča-
ta s paní učitelkou si vyzkoušela historické kostýmy a psaní gotickým písmem. 

Spolu s hochy jsme se 
vydali do opačné části 
pavilonu za chemiky 
a vojáky. Zde zhlédli ně-
kolik efektních pokusů 
spojených s ohněm a vý-
buchem. Vyzkoušeli jsme 
si přípravu a vyvolání 
fotografie. U vojáků jsme 

se zastavili u velkých transportních dronů, vyhledávání min a ukázek ručních 
zbraní. Obě skupinky pak ještě navštívily výrobce elektronových mikroskopů, kde 
jsme si mohli prohlédnout zvětšeniny pylových zrn, roztočů a bakterií. Děti byly 
nadšené, ale doba určená k návštěvě festivalu rychle utekla a my se museli vydat 
na cestu domů. Příští rok si určitě vyhradíme více času, protože to opravdu stojí 
za to.           Zdeněk Kříž 

NÁVŠTĚVA FESTIVALU VĚDY A TECHNIKY V BRNĚ 

rád si poslechnu dobrou hudbu a po mnoha letech opět stavím papírové modely 
aut a lodí. Mám rád historii, hlavně období baroka, tak tomu přizpůsobujeme 
rodinné výlety. Posledních několik let navštěvujeme stavby navržené Santinim, 
u kterého se nám líbí jeho heslo, že nic není nemožné. Stále zjišťuji, že mnoho 
věcí neznám, a proto se to snažím dohánět četbou a návštěvami muzeí, historic-
kých památek a zajímavých kulturně-vzdělávacích akcí. Se svou dcerou sleduje-
me závody Formule 1, kde fandíme týmu Ferrari.  



Skončilo nám léto, kdy knihovna funguje v „prázdninovém“ režimu, a znovu máme 
pro čtenáře otevřeno každou středu od 18 do 20 hodin. 
Před sebou máme poslední čtvrtletí a také poslední objednávky nových knížek.  A do 
těch bych ráda zapojila všechny, kteří naši knihovnu navštěvují nebo se k tomu tepr-
ve chystají. Všechny tipy a doporučení na knihy, které byste v knihovně rádi měli 
a které nám zašlete do 15. října, se budeme snažit do nových objednávek zahrnout.  
Můžete je posílat na mail: jmrkosova@seznam.cz, využít můžete také Messenger, 
nebo WhatsApp.   
Pokud si chcete ověřit, jestli už takovou knížku náhodou nemáme, zkuste si ji vyhle-
dat přímo v našem katalogu přes odkaz: https://kurim.tritius.cz/library/popovice. Na 
nejaktivnějšího z Vás bude čekat malá odměna.  
Těším se na Vaše tipy.       Jitka Mrkosová 

ZPRÁVY Z OBECNÍ KNIHOVNY VYSOKÉ POPOVICE 
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Dovolte mi Vás v krátkosti seznámit s průběhem soutěžní 
a závodní sezóny tohoto roku oddílu mladých hasičů naše-
ho hasičského sboru v naší malebné obci.  
Mladí hasiči vyrazili na první soutěž 6. 4., kdy probíhalo 
TFA* dětí a mládeže v Podolí u Brna. Naše děti byly velmi 
úspěšné a získaly: 1. a 3. místo z kategorie přípravka – dív-
ky, 2. místo ve společné kategorii a jen o pár desetin 
sekund 4. místo v kategorii mladší žáci – dívky. 
Následně pouze mladší žáci ve dvou družstvech (tým A a 
tým B) vyrazili 27. 4. na Obvodní kolo soutěže v požárním 
sportu** mládeže v Újezdu u Rosic. Zde tým A po požárním 
útoku vybojoval 2. místo, ale bohužel se nezadařila štafeta, 
a tak tým obsadil 12. místo. Tým B měl tuto sezónu svoji premiéru a zvládl požární 
útok i štafetu s celkovým umístěním na 10. místě. 
Obě družstva postoupila do dalšího kola a o 14 dní později se děti 11. 5. zúčastnily 
okresního kola v požárním sportu v Březině u Tišnova. Zde tým A napravil svoji re-
putaci a získal krásné 3. místo a tým B obsadil 10. místo. 

MLADÍ HASIČI V ZÁPALU BOJE O MEDAILE 

Pozn.: 
* Toughest Firefighter Alive, nejtvrdší hasič přežije, je názvem nejtěžších hasičských 
soutěží, které svými podmínkami simulují práci hasiče při zásahu. 
**Požární sport představuje spojení atletiky s určitými úkony a prvky, které vychází 
z práce hasičů. Je složen z disciplín, mezi které patří požární útok, štafeta 4x60m, 
popřípadě ještě bývá doplněn o běh jednotlivců na 60 metrů a uzlovou štafetu.  

mailto:jmrkosova@seznam.cz
https://kurim.tritius.cz/library/popovice


Družstvo starších žáků v rámci dobrých vztahů obdrželo hostování, a tak se děti mohly 
zúčastnit 25. 5. závodů v požárním útoku v Kralicích nad Oslavou, kde za ztížených 
podmínek vlivem těžkého deště a hromobití děti vybojovaly 4. místo, přičemž jim chy-
bělo pouze 0,15 sekundy na místo 3.  
Následně o 14 dní později starší žáci soutěžili „O pohár starosty obce Zastávka“ dne 
8. 6. v Zastávce u Brna, kde absolvovali požární útok a štafetu 4x60m s konečným vý-
sledkem v polovině startovního pole.  
Poté dětem začaly v červenci letní prázdniny a nyní se po letní přestávce začneme 
znovu připravovat na nadcházející závody a soutěže, které zbývají do konce tohoto 
roku. 
Zároveň nabíráme nové členy/členky do oddílu starších žáků a dorostenců od 10 let. 
Schůzky probíhají od 26. 9. každý čtvrtek od 18:00 do 19:30. Kroužkovné je 500,- Kč za 
dítě na pololetí. 

Ing. Jakub Posádka, Vedoucí oddílu mládeže HS Vysoké Popovice  

 

FOTBALOVÝ KLUB SK VYSOKÉ POPOVICE 

Prázdninové dění ohledně našich fotbalistů 
Po skončení sezony 2023/2024, kterou jsme zdárně 
ukončili na čtvrtém místě, což je obrovský úspěch, 
se hráčský kádr dostal do měsíčního volna bez fotbalu 
a setkávání, zatímco členové realizačního týmu věno-
vali, díky velice štědré dotaci v celkové výši 130 000 
korun, svůj čas na rekultivaci hřiště. 
Celková cena rekultivace se nakonec vyšplhala 
na 140 000 Kč. Hřiště bylo ošetřeno proti rostlinám, 
které na travnaté ploše nemají co dělat, posléze zasy-
pané křemičitým pískem (jen ze zajímavosti padlo 55 tun) a po celém povrchu zaver-
tikulováno, zasypáno travním semenem a následně zaerefikováno. Sečteno a podtr-
ženo, provedena celková rekonstrukce. A poté se již za každodenního zalévání čeka-
lo na výsledek uvedených prací. Tím bych chtěl poděkovat všem, kdo se na násled-
ném zalévání podíleli. Několikrát denně popotahovat stříkače a hadice není nic jed-
noduchého.  
Na přelomu prázdnin našli naši hráči dočasné útočiště na fotbalovém hřišti obce Pří-
bram a začalo trénování na novou sezonu 2024/2025. První tři domácí utkání jsme 
z technických důvodů odehráli na hostujících hřištích. Nyní je už naše domácí hřiště 
nalajnované a krásně zelené a připravené na novou sezonu, a dokonce se již na něm 
odehrálo první soutěžní utkání. 
A tak přejme nám všem, co máme „chuť s fotbalem něco dělat“, mnoho zdárných 
fotbalových dnů.              Dadla, předseda                                                                       
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VYSOKOPOPOVICKÉ KROJOVANÉ HODY 

V sobotu 24. srpna patřily Vysoké Popovice stárkům a stárkám, nad hřištěm vyrostla 
opentlená máje, ulice rozzářily pestrobarevné břízky a obcí se rozezněly lidové písně 
– nastal čas Vysokopopovických krojovaných hodů. Za doprovodu kapely Šardičanka 
prošlo odpoledne obcí dvanáct krojovaných párů, které doprovodilo 14 krojovaných 
dětí a nespočet našich občanů. Průvod vyvrcholil na hřišti pod májkou, kde stárci 
a stárky zatančili všem přihlížejícím Moravskou besedu, a stejný tanec předvedli 
i večer v hospodě U Falka během vydařené hodové zábavy. Velké poděkování patří 
hlavnímu páru, Jolaně Halačkové a Petru Horákovi, za bezchybnou organizaci letoš-
ních hodů a už teď se těšíme na ty příští, které proběhnou 23. srpna 2025.  



VYSOKOPOPOVICKÝ DOKKLUBU 

Ve středu 10. září byl čtvrtým a pro letošek posledním promítáním dokumentár-
ního filmu zakončen již druhý ročník vysokopopovického Dokklubu. Od června do 
září byla v Pyxle vždy jedna středa v měsíci vyhrazena příznivcům dokumentár-
ních filmů.  Program jsme v červnu zahájili filmem slovenské režisérky Soni 
F. Lutherové Šťastný člověk. Film o životě manželského páru, v němž jeden pro-
chází tranzicí, vyvolal řadu otázek a byli jsme moc rádi, když se do diskuse po fil-
mu připojila na dálku sama paní režisérka. Diskuse proběhla také po promítání 
druhého filmu Jiříkovo vidění. Tentokrát k nám přímo do Pyxly zavítali oba hlavní 
protagonisté filmu, Jiřík a jeho dcera Marta. Jiřík nám vysvětlil svoji teorii globální 
uhlíkové daně a na závěr nás ji naučil i zazpívat. 
Největší návštěvnosti se dočkal v pořadí třetí film japonsko-české režisérky Haru-
ny Honcoop Olympijský mezičas, který se zamýšlel nad dopady pořádání olympij-
ských her a osudy mnoha nákladných a nyní chátrajících olympijských staveb. 
Také po tomto filmu jsme měli tu příležitost pobavit se na dálku přímo s paní re-
žisérkou.  
Letošní ročník jsme zakončili silným a bohužel stále aktuálním tématem rusko-
ukrajinského válečného konfliktu, ovšem zpracovaným zcela originálně a lidsky, 
prostřednictvím dvou ukrajinských dětí ukrývajících se s rodinami před bombar-
dováním v charkovském metru. Za tento film sklidili jeho režiséři Ivan Ostrochov-
ský a Pavol Pekarčík řadu ocenění a také v našich divácích vyvolal silný dojem.  
Děkujeme všem, kteří nám s přípravou promítání pomáhali, divákům děkujeme 
za jejich přízeň a už teď se těšíme, jaké nové filmy a témata pro nás dokumenta-
risté zpracují pro příští ročník.                       Tomáš Blatan a Alena Blatanová 



První sobotu po začátku školního roku se již 
tradičně konala akce, nejen pro děti, Cesta 
pohádkovým lesem. Před 20 lety jsem ho 
začala dělat pro své děti, protože jsem 
ho zažila na základní škole a vzpomínky 
mám dodnes. Doufám, že na něj jednou bu-
dou vzpomínat i moji žáci.  
Po zápisu u písařek a pasování u krále a krá-
lovny čekalo na děti 11 stanovišť. Hned na 
prvním stanovišti viděli skalní fanoušci zná-
mé postavičky z prvního ročníku. Druhé pře-
kvapilo dvěma velbloudy, kteří také putovali 
po trase lesa. Na třetím se děti mohly chvíli 
stát kočovnými loutkáři. Čtvrté obývala 
tlupa pravěkých lidí. Lov na mamuta nesměl 
chybět. Při příchodu na páté stanoviště se 
pomalu vynořovala pirátská loď, pálící dě-
lem na svou kořist. Na šestém se děti řádně 
protáhly na letní zvířecí olympiádě. U avata-
rů se dětem líbily šipky a oblečení postavi-
ček. Kníže s kněžnou proháněli na osmičce 
Cipíska, Manku a Rumcajse. Toho si kníže 
pletl s Fernetcajsem! S popelkou a její pove-
denou rodinou procvičily děti jemnou moto-
riku. Pak proběhlo na desítce krmení dravé 

CESTA POHÁDKOVÝM LESEM 
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zvěře, kterou ulovil lovec Pampalíny. A pomysl-
ná tečka na závěr lesa, kořenářky, které prověři-
ly znalosti návštěvníků. Občas se na okraji lesa 
mihl tajemný jezdec. Na hřišti, pod taktovkou 
Nikolase, probíhaly soutěže a doprovodný pro-
gram. S místními hasiči si děti vyzkoušely hašení 
hořícího domečku a hasičskou výstroj. Mohly 
také obdivovat kovářskou zručnost šikovného 
mladého kováře. Na hřišti u školy skotačily děti 
v obrovských válcích na vodní hladině. Při pří-
chodu postaviček z lesa jsme poděkovali všem 
sponzorům a pomocníkům, ke kterým patří 
i všichni u občerstvení. Na památku 20. ročníku dostali medaili. 
Trochu mě zamrzela malá účast při chystání stanů a zázemí na hřišti. Doufám, že 
ta slíbená pomoc s organizací této akce se příští rok projeví trochu více. Nebojte 
se mě oslovit a nabídnout svou pomoc a nápady. Přeji Pohádkovému lesu další 
ročníky a spokojené účastníky. Děkuji          Ivana Poláková 

Na jaře se pětice středoškoláků z České republiky rozhodla zkusit prestižní 
soutěž Conrad Challenge zaměřenou na technologie a inovace. V konkurenci 
více než dvou tisíc týmů z celého světa postoupili až do finále konaného 
v kosmickém středisku v Hustonu. Zde jejich projekt restartování nekomuni-
kujících satelitů zaujal odbornou porotu NASA natolik, že je jako jediné nomi-
novali hned na dvě ceny ze tří. A jedním ze členů tohoto vítězného týmu 
s názvem LASAR je i náš vysokopopovický Boris Brovkin! 
Finále soutěže ale pro celý tým znamenalo teprve začátek. Po návratu rozšířili 
tým o 30 nových členů, založili spolek DoSpace a dostali příležitost letos 

Z VYSOKÝCH POPOVIC AŽ KE HVĚZDÁM 



V loňském školním roce vyhlásila židovská obec Brno výtvarnou soutěž, ve 
které vyzvala děti z celé České republiky, aby dotvořily jednu chybějící kartu 
do balíčku hry Černý Petr, kterou za druhé světové války vytvořil neznámý 
autor a kterou z terezínského ghetta přivezl přeživší holocaustu, brněnský 
rodák Petr Haimann.  
Pouze dvě karty z balíčku představují výjev z koncentračního tábora, všechny 
ostatní zachycují svět za jeho hranicemi, různá povolání nebo pohádkové po-
stavy. Proto ani školáci nebyli příliš omezeni. Technikou kolorované perokres-
by měli zachytit své sny, touhy, výjevy ze své fantazie. Ze všech zaslaných ná-
vrhů nakonec porotu nejvíce zaujala karta naší Kateřiny Šoukalové, která na-
kreslila květinu, na jejíchž bílých okvětních lístcích je vyobrazeno městečko 
s domy, nad kterými prolétá zářící kometa. Spolu s Kaččinou kartou bude ny-
ní už kompletní sada terezínského Černého Petra znovu vyrobena a uvedena 
do života. Kači, k tomuto úspěchu Ti moc gratulujeme a přejeme, aby Tvé ob-
rázky i nadále dělaly radost Tobě i Tvému okolí! 

Alena Blatanová 

září 2024    Vysoké Popovice 

na podzim vypustit vlastní družici na oběžnou dráhu země. Družice, která ne-
se název LASARsat, se zaměří na studium vlivu zemské atmosféry na laserové 
paprsky a jejich využití při řešení problému kosmického odpadu. 
Borisi, gratulujeme Vám i celému týmu k tomuto fenomenálnímu úspěchu, 
přejeme vám všem hodně vědeckých úspěchů a vaší družici LASARsat šťastný, 
a hlavně úspěšný let vesmírem. 

ÚSPĚCH VE VÝTVARNÉ SOUTĚŽI 



BOOMER MEZI ZOOMERY aneb ROZUMÍTE MLADÉ GENERACI? 

Opět tu máme nový školní rok, děti a vnoučata se vrací zpátky do škol a opět začala 
být v kurzu obligátní otázka: „Jak to jde, co nového, co ve škole.“ Po tomto dotazu 
se obvykle dostavuje kyselý výraz v obličeji dotazovaného a rychlá odpověď „Nic.“ 
Dotaz proto musíme zopakovat a pokud máme štěstí, dočkáme se i odpovědi – 
ovšem často slovníkem nové generace, generace Z neboli zoomerů! 
Za generaci Z jsou označování lidé narození od poloviny 90. let 20. století do roku 
2010, jinak též internetová generace, děti nového tisíciletí. Od útlého věku žijí své 
životy online a v rychlém tempu. Jsou zvyklí být se svými přáteli neustále ve spojení, 
jsou naučeni na okamžité sdílení svých myšlenek a poznatků. Možná bude užitečněj-
ší si s nimi psát než s nimi mluvit. Tak jako tako tak se vyplatí orientovat v jejich slov-
níku. Dokážete to? Můžete si to vyzkoušet na následujících několika větách a když to 
nevyjde, alespoň trochu rozšíříte svůj boomerský slovník a nebudete random nebo 
úplně cringe :-) 
1. Rozhodně doporučuji začínat každou konverzaci slovem wazzup. 
2. A začněte s tím dřív, než si vaše dítě dá po škole chill nebo půjde fellit? 
3. Dozvíte se pak třeba, že učitelé ve škole příšerně trolí a šíří toxickou vibes. 
4. S novým slovníkem můžete rozhodně zaflexit, ale bacha na furu, to by mohl být 

pěkný fail. 
5. Pozor si také musíte dát, abyste něco zbytečně nevyhajpovali, když vaše dítě visí 

na gramu nebo na messu. 
6. Závěrem si rozhodně dejte velký pozor, aby vás někdo nevyprakoval nebo do-

konce nevytrigroval! 

Na sv. Prokopa, ve čtvrtek 
4. července 1929 zasáhla 
ve večerních hodinách 
jižní část území tehdejšího 
Československa výrazná 
studená fronta přicházející 
z Bavorska. Na frontě se 
vyskytovaly velmi silné 
bouřky a lokálně i torná-
da. Jednou z hodně posti-
žených oblastí bylo i Ná-
měšťsko, Ivančicko a Ro-
sicko. V Popovicích (tehdy 
ještě ne Vysokých) jsou doloženy rozsáhlé polomy v lesích západně od obce, přímo ve 
vsi pak vítr vyvrátil starý rozložitý dub v místě pozdější prodejny Jednoty v sousedství 
fary. A právě zde byli zvěčněni mnozí zvědavci vzápětí po události.          Jiří Mrkos 

VYSOKÉ POPOVICE V MINULOSTI 



Rozuměli jste? Ověřit si to můžete níže vedle obrázku. Tak GL a hezký podzim ;) 
Alena Blatanová 

1. Wazzup je zkratkou anglického What's up with you?" - tedy Jak se máš? A použí-
vá se jednoduše jako pozdrav Ahoj! 

2. Dát si chill znamená jít si odpočinout, jít fellit potom 
jít ven s přáteli. 

3. Pokud učitel trolí, pak provokuje, zesměšňuje, zkrátka 
šíří toxickou vibes neboli náladu). 

4. Zaflexit znamená s něčím se pochubit, vzbudit dobrý 
dojem. Furu je padělek značkového oblečení a fail je 
jednoduše chyba, přešlap. 

5. Něco nevyhajpovat znamená vzbudit okolo něčeho až 
moc velký rozruch. Gram není droga, ale zkratka pro 
Instagram a mess zase zkratka pro komunikační 
platformu messenger. 

6. Někoho vyprakovat znamená si z někoho udělat legraci a vytrigrovat znamená 
vyprovokovat někoho až k přehnané emocionální reakci. 

A dále: boomer je označení pro starší generaci, random je někdo něbo něco náhod-
ného, případně až divného, cringe je pocit, který máte při pohledu na něco hrozně 
trapného a závěrečné GL jste jistě správně přeložili jako Good Luck! Tedy Hodně 
štěstí! 
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U příležitosti Světového dne hospicové a paliativní péče organizuje Oblastní charita 
Rajhrad již tradiční sbírku KOLÁČ PRO HOSPIC. Jejím záměrem je veřejnosti prezen-
tovat význam hospicové a paliativní péče, současně prostřednictvím veřejné sbírky 
podpořit péči o pacienty s nevyléčitelným onemocněním. 
Sbírka se bude konat 9. října 2024 a výtěžek bude využit na pořízení zdravotnického 
a převazového materiálu, prostředků k ošetření ran a proleženin, včetně jejich pre-
vence. Dále budou zakoupeny hygienické pomůcky, inkontinenční pomůcky, kos-
metické přípravky, výživové přídavky a další bílkovinné doplňky stravy. 
O pacienty v terminálním stádiu onemocnění pečuje tým složený z lékařů, všeobec-
ných a praktických sester, sociálních pracovníků, psychologů, pečovatelů, duchovních 
a dobrovolníků 24 hodin denně, 7 dní v týdnu. Zaměřuje se především na úlevu od 
bolesti, předchází proleženinám, mírní nevolnost, zvracení a jiné potíže, které mohou 
provázet jejich onemocnění. Důraz je kladen na individuální přístup, důstojnost, bez-
pečí a maximální komfort pacientů. Podrobné informace o sbírce budou aktualizová-
ny na webových stránkách www.rajhrad.charita.cz. 

Kontakt:  Jitka Štefánková, Oblastní charita Rajhrad, Jiráskova 47, 664 61  Rajhrad, tel: 

+420 730 599 752, email: jitka.stefankova@rajhrad.charita.cz 

KOLÁČ, KTERÝ POMÁHÁ 
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